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یـادداشـــت

با وجود آنچه در سال های گذشته همواره حرف از اهمیت 
منطقه و همسایگان زدیم اما تاکنون موفق نشدیم که سیاستی 
منسجم و ادامه دار در رابطه با منطقه و کشورهای همسایه داشته 
باشیم. امروز هم بحث کشورهای همسایه و ضرورت ارتباط با 
کشورهای همسایه مطرح است ولی انتظار اینکه این سیاست 
پایدار و منسجم و مستمر باشد مقداری پایین است. ایران در 
سیاست خارجی با چالش هایی مواجه است که فعلا سیاست 
خارجی ایران را گرفتار کرده است. طبق همین موارد امروز اگر 
بحث می شود که با آمریکا مذاکره مستقیم کنیم، نتیجه تنگنای 
ایدئولوژیک است یا اگر این پرونده به درازا کشیده است مرتبط 
است با عدم اجماع در سیاست خارجی. یعنی این پرونده  های 
سیاست خارجی و مسئله ما در هسته ای، خود ارتباط مستقیمی 
دارد با چالش های دیگر و به نوعی خروجی آن ها است. چالش 
حال حاضر در سیاست خارجی مسئله عدم اجماع است یعنی 
ضعف در اجماع سازی و ادامه این اجماع سازی. هر زمان که ما 
توانستیم در سیاست خارجی، اجماعی بین گروه  های سیاسی و 
جناح ها ایجاد کنیم، موفق بودیم و هر گاه که این اجماع حاصل 
نشده، موفقیت هایی که به دست آمده موفقیت های گذرا بوده 
و به نتیجه مطلوب نرسیده ایم، این مسئله هنوز هم وجود دارد. 
البته از جهاتی می توان گفت این مساله مختص ایران نیست و 
در کشورهای دیگر هم با تناسب به موقعیت آن ها وجود دارد. 
مخصوصا امروز که شبکه های اجتماعی گسترش پیدا کرده اند 
و صدای افکار عمومی در سیاست خارجی بلندتر شنیده 
می شود، مسئله اجماع سازی علاوه بر ایران در خارج از کشور 
هم به مساله مهمی تبدیل شده و شنیده می شود. علاوه بر این 
فضای نوظهوری به وجود آمده است که در سیاست بین الملل 
قابل مشاهده است. بر اثر ظهور چین و رقابت های ژئوپلیتیکی 
و سیاسی در سطح بین المللی بین چین و آمریکا از یک طرف 
و بین آمریکا و روسیه از طرف دیگر، این رقابت ها در سطح 
منطقه ای بازتاب های خاص خود را دارد و کشورها بر اساس 
فضای جدید بین المللی و سیاست های خارجی خود را بازبینی 
می کنند و لاجرم برای این کار نیازمند اقناع سازی در سطح 
نخبگان سیاسی و جریان  های سیاسی هستند. این هم چالشی 
است که ما با آن مواجه هستیم و مسئله دیگر چالش تنگنای 
ایدئولوژیست که در رابطه با آمریکا داریم و با وجود گذشت 
۴۳سال این تنگنا همچنان وجود دارد و به هر حال هر از چند 
گاهی این مسئله شکل می  گیرد که ممکن است حل شود و 
حتی در مقاطعی شاهد بودیم که ایران و آمریکا مذاکره مستقیم 
داشتند ولی همچنان این مسئله لاینحل مانده و مسئله آمریکا 
به نوعی سایه ای بر روابط ما با کشورهای منطقه و حتی در سطح 
بین المللی افکنده و حتی نوع رابطه ای که ما با چین و روسیه 
داریم متاثر با نوع رابطه ای است که با آمریکا داریم و این هم 

مسئله است که همچنان یک چالش جدی است.

ضرورت سیاست منسجم ایران درمنطقه 

 پیام رهبر انقلاب
 درباره تسهیلات بانکی

رئیس مجلس نامه رهبر معظم انقلاب در خصوص 
تسهیلات بانکی را قرائت کرد. به گزارش ایسنا، محمدباقر 
قالیباف در جلسه علنی دیروز مجلس )چهارشنبه( متن 
نامه رهبری معظم انقلاب در خصوص تسهیلات بانکی 
را به شرح زیر قرائت کرد: »جناب آقای دکتر قالیباف 
رئیس محترم مجلس شورای اسلامی نامه شماره 
۱۴۰۰. ۳۴۴۶۰۰ مورخ ۲۷ .۱۱ .۱۴۰۰ رئیس کل 
محترم بانک مرکزی در خصوص تکالیف شبکه بانکی 
در مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ و آثار آن در 
تشدید ناترازی بانک ها و افزایش پایه پولی به استحضار 
مقام معظم رهبری مدظله العالی رسید مرهون فرمودند: 
بسمه  تعالی جناب آقای قالیباف ریاست محترم مجلس 
شورای اسلامی مقتضی است به این هشدار توجه لازم 

بشود. مراتب جهت اقدام مقتضی ایفا می گردد.«

تمجید از خدمات آیت ا... مومن
دبیر شورای نگهبان از خدمات علمی مرحوم 
آیت ا... مومن عضو فقید شورای نگهبان، تمجید کرد. 
آیت ا... احمد جنتی دبیر شورای نگهبان صبح دیروز 
طی سخنانی در نطق پیش از دستور جلسه شورای 
نگهبان با اشاره به فرارسیدن سالروز رحلت آیت ا... 
مومن گفت: یاد و خاطره این عالم بزرگوار و عضو فقید 
شورای نگهبان را گرامی می داریم؛ حقیقتاً از دست 
دادن ایشان برای ما تلخ بود. وی با تمجید از خدمات 
آیت ا... مومن در شورای نگهبان، گفت: سوابق آیت ا... 
مومن در مجامع مختلف علمی در تهران و قم، بسیار 
درخشان بوده و حقیقتا جای ایشان خالی است. 
دبیر شورای نگهبان تصریح کرد: از خداوند منان 
می خواهیم که جای ایشان را برای ما پرُ کند و به ما 

توفیق دهد که به وظایف مان به خوبی عمل کنیم. 

فناوری پهپادی در اختیار ونزوئلا 
وزیر جنگ رژیم صهیونیستی مدعی شد که ایران 
فناوری پیشرفته پهپاد و مهمات هدایت شونده در 
اختیار ونزوئلا قرار داده است. بنی گانتس وزیر جنگ 
رژیم صهیونیستی در صفحه توییتر خود مدعی شد: 
در دیدار با رهبران یهود در کنفرانس سران اعلام کردم 
که ونزوئلا درحال پیشرفت و توسعه دادن پهپادهای 
ایرانی »مهاجر« در خاک خود است و محموله های 
مهمات دقیق هدایت شونده از ایران دریافت کرده 
است. وی همچنین مدعی شد که این امر نشان 
می دهد که ایران یک چالش جهانی و منطقه ای است 

و تنها تهدیدی برای رژیم صهیونیستی نیست. 

درخواست آزادی زندانیان آمریکایی 
نماینده ویژه آمریکا در امور ایران در توییتی 
خواستار آزادی زندانیان آمریکایی در ایران شد. 
رابرت مالی در توییتی نوشت: شش سال پیش دولت 
ایران باقر نمازی را دستگیر کرد. آنها همچنان نیز به 
وی اجازه خروج از کشور را نمی دهند. آنها می توانند 
نمازی ها، عماد شرقی، مراد طاهباز و دیگر زندانیان 
آمریکایی و خارجی که به طور ناعادلانه زندانی 
شده اند را آزاد کنند و باید این کار را انجام بدهند. 
حسین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه، چندی پیش 
درباره تبادل زندانیان گفته بود: برای ما موضوع تبادل 
زندانیان یک موضوع کاملًا انسانی است. سال گذشته 
نیز توافقی صورت گرفت که بر مبنای آن قرار بود 
زندانیان، جدا از مقوله مذاکرات در وین، مورد تبادل 
قرار گیرند اما متاسفانه در دقیقه نود آمریکایی ها اعلام 
کردند که تمامی موضوعات باید در قالب یک بسته 

کامل دیده شود لذا تبادل صورت نگرفت. 

دیدار ۳۶ نماینده با وزیر کشور
۳۶ نماینده مجلس از استان های مختلف با دکتر 
احمد وحیدی وزیر کشور دیدار و درباره مسائل و 
مشکلات حوزه های انتخابیه گفت وگو کردند. در این 
دیدارها که در دفتر وزیر برگزار و از ساعت ۱۸ تا ۲۳ 
و ۳۰ به طول انجامید، موضوعاتی همچون تقسیمات 
کشوری، مسائل اجتماعی، عمرانی و مساعدت برای 
توانمندسازی برخی شهرداری ها مطرح شد. سید غنی 
نظری نماینده اردبیل هم با ۹ شهردار درباره مهم ترین 
مشکلات و مسائل حوزه انتخابیه خود با دکتر وحیدی 
به گفت وگو نشست. همچنین مجمع نمایندگان استان 
مازندران در نشستی دو ساعته با وزیر کشور نقطه 
نظرات خود را درباره مسائل و مشکلات این استان 
مطرح کردند. وزیر کشور در شش ماهه گذشته با ۲۰۰ 
نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی دیدار داشته 
که برخی از این دیدارها در کمیسیون های مجلس و 

بیشتر آن در دفتر وزیر کشور انجام شده است. 

خبـــر

رحمان قهرمان پور
 تحلیلگر مسائل بین الملل 

آرمان ملی« تحولات پیرامون مذاکرات وین را بررسی می کند: 

توافــقویــــنمعطـــــلتعلــلآمریکایـــیها
 فضای داغ چانه زنی میان طرفین مذاکره 

 امیرعبداللهیان: مذاکرات به مرحله حساس و مهمی رسیده است 
آرمان ملی: تنور رایزنی های دیپلمات ها و جلسات 
داخلی هیات های مذاکره کننده در گفت وگوهای وین 
حسابی داغ شده و نشست ها بر اساس مشاهدات خبرنگار 
اعزامی ایرنا از نخستین ساعت کاری روز آغاز می شود 
تا نیمه های شب ادامه دارد؛ با این حال واشنگتن هنوز 
تصمیم های سیاسی لازم را نگرفته است. این در حالی است 
که جلسات داخلی هیات مذاکره کننده کشورمان شامگاه 
سه شنبه تا نزدیک های صبح ادامه داشته و نمایندگان ایران 
پس از جلسات فشرده دیپلماتیک در هتل کوبورگ راهی 
ساختمان نمایندگی ایران نزد سازمان های بین المللی در 
وین شده و رایزنی های داخلی نیز ادامه یافته است. سایر 
طرف های مذاکراتی نیز از حوالی صبح تا پاسی از شب 
سرگرم جلسات فشرده و پی درپی در هتل کوبورگ بودند. از 
طرفی هیات های اروپایی این روزها به شدت فعال هستند. 
به طور ویژه تحرکات فرانسوی ها افزایش قابل توجهی یافته 
و رئیس هیات آن به تازگی حضور فعالی در توئیتر پیدا 
کرده است. »فیلیپه اره را« سه شنبه شب با انتشار کلیپ 
ویدئویی جلسات هیات اروپایی با محوریت فرانسه را نشان 
داد که طرف ها حوالی ساعت ۱۱شب سرگرم بررسی متن 
پیش نویس توافق نهایی هستند. او در این پیام تصویری 
می گوید: برای رسیدن به توافق باید با سایر طرف ها کار 
کرد. چیزی که در نگاه اول مشاهده می شود این است 
که اختلافات در حال کاهش است، اما هنوز به توافقی 
نرسیده ایم. جلسات اروپایی ها عموما در هتل کوبورگ و در 
مقاطعی هم در هتل »ماریوت« که خودشان ساکن هستند، 
»کارلتون ریتز« و »امپریال« که طرف های آمریکایی 
مستقر هستند جریان دارد. »استفنی القاق« مذاکره کننده 
ارشد انگلیس ده روز پیش در توئیتی به کنایه از برگزاری 
جلساتی که در این چهار هتل جریان دارد نوشت؛ امروز به 
رغم مسافت کوتاه بین این چهار ساختمان، شمار قدم هایم 
افزایش یافته است. از سویی دو هیات چین و روسیه هم که 
به تعبیر یک مقام ارشد اتحادیه اروپا نقش میانجی بین ایران 
و غرب را ایفا می کنند، جلسات جداگانه ای را با طرف ایرانی، 
اروپایی و آمریکایی برگزار می کنند. صهیونیست ها هم 
پشت پرده و بدور از دوربین خبرنگاران به عملیات اخلال در 
روند مذاکرات ادامه داده و بقول یکی از افراد آشنا با فضای 
مذاکرات »بشدت از احتمال توافق به وحشت افتاده اند.« 
آنچه مسلم است مذاکرات حالا به مراحل حساس رسیده و 
هیات ها سرگرم چانه زنی بر سر چند مساله کلیدی و جدی 
هستند که حصول توافق نهایی به حل آنها بستگی دارد. به 
گفته »وانگ کوان« مذاکره کننده ارشد چین، هیات ها این 
روزها سخت مشغول مذاکره برای کاهش اختلافات هستند 
و تلاش های خیلی خوبی در این زمینه جریان دارد. اما به 
نظر می رسد طرف های اروپایی در اتاق مذاکرات بازی با متن 
پیش نویس را به راه انداخته و بیرون هم ضرب الاجل های 
تصنعی تعیین می کنند. واقعیت این است که مذاکرات بیش 
از هر زمان به توافق نهایی نزدیک شده اما لازمه تحقق آن 
واقع بینی، خودداری از زیاده خواهی و توجه به تجربه ۴ سال 

گذشته است. 

 رمز پیشرفت مذاکرات
هر چند که همه طرفین مذاکره بر پیشرفت محسوس 
مذاکرات و رسیدن به خط پایان و مرحله نهایی خبر می دهند 
اما آنچه که در فضای واقعیات مذاکراتی به نظر می رسد اینکه 
تا زمانی که همه چیز روی کاغذ آورده نشود و همه اختلافات 
رسما حل نشود و مهم تر از آن شروط ایران مبنی بر برداشته 
شدن تحریم ها، راستی آزمایی و اخذ تضمین لحاظ نگردد 
نمی توان به احیای برجام، رسیدن به توافق و برداشته شدن 
تحریم ها امیدوار بود. لذا قدر مسلم از این مرحله به بعد، رمز 
پیشرفت مذاکرات در این است که آمریکا مسئولیت اخلال 
در اجرای برجام را بپذیرد و انعطاف لازم را از خود نشان 
دهند تا گفت وگوها به یک توافق قطعی منجر شود. هیات 
ایرانی تاکنون ابتکارات و انعطاف زیادی را برای پیشرفت 
مذاکرات نشان داده شده و اکنون نوبت آمریکا و سه کشور 
اروپایی است که با ابتکار عمل خود، گفت وگوها را به سرانجام 
برسانند، کاری که تا به امروز در آن تعلل کرده اند. طرف  غربی 
همچنان با فضاسازی های تبلیغاتی از پرداختن به مسائل 
باقی مانده که جزو خطوط قرمز ایران محسوب می شوند 
شانه خالی کرده و برای جلب اعتماد ایران که در نتیجه 
رفتار غیرقانونی آن ها، به شدت مورد خیانت قرار گرفته است 
گام های ضروری و معناداری را برنداشته است. در عین حال 
آمریکایی ها از کانال های مختلف پیام هایی را برای انجام 
گفت وگوهای مستقیم به بهانه حل و فصل مسائل باقی مانده 
ارسال می کنند. هفته پیش طرف آمریکایی پیشنهاد ملاقات 
وزرای خارجه دو کشور را در حاشیه کنفرانس امنیتی مونیخ 
مطرح کرده بود. این درحالیست که اولا مراودات دو طرف در 
چارچوب مذاکرات وین، از طریق اسناد غیر رسمی توسط 
اتحادیه اروپا تبادل می شود و در ثانی با وجود دیوار بلند 
بی اعتمادی، ایالات متحده هیچ ابتکار عملی نشان نداده 
که مسیر گفت وگوها را تسهیل کند و از این منظر نیازی به 

گفت وگوی مستقیم دیده نمی شود. 
  از خطوط قرمزمان عبور نمی کنیم

وزیر خارجه کشورمان در مورد مذاکرات وین اظهار 
داشت: مذاکرات وین به مسئله حساس و مهمی رسیده 
است. ما امروز در دیدار با وزیر خارجه عمان علاوه بر اینکه در 
مورد مسائل دوجانبه و منطقه ای گفت وگو کردیم در مورد 
مذاکرات وین نیز تبادل نظر کردیم. در مورد مذاکرات وین 
موضوعات اندک اما بسیار مهم باقی مانده است. حسین امیر 
عبداللهیان گفت: ما در مونیخ و همکارم آقای باقری در وین 
به صراحت به طرف های غربی و همچنین آقای بورل گفته و 
تأکید کرده ایم که ایران به هیچ وجه در مذاکرات وین از خط 
قرمز خود عبور نمی کنیم. ما تحت هیچ شرایطی از خطوط 
قرمز ایران عبور نمی کنیم و به این خطوط قرمز پایبندی 
خود را با قوت نشان داده ایم. رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان 
اینکه ما لازمه هرگونه مذاکره ای را مفید بودن آن می دانیم 
و اینکه منافعی برای مردم ایران حاصل شود در مورد نحوه 
گفت وگوها در وین اظهار کرد: مذاکرات مستقیم بین ایران 
و نمایندگان ۱+۴ انجام می شود. وی افزود: از طریق آقای 
مورا NonPaperهایی بین نمایندگان ایران و آمریکا 

تبادل می شود. ما تاکنون از مقامات آمریکایی پیام های 
زیادی دریافت کرده ایم در مورد ضرورت انجام گفت وگوهای 
مستقیم. برای ما مهم این است که چه نفعی از این گفت وگو 
است و آیا آینده ای متفاوت از آنچه که در مذاکرات کنونی 
روی داده و یا دستاوردی فراتر وجود خواهد داشت یا نه. از 
طرف آمریکایی تاکنون حرف و پیام های مثبتی شنیده ایم 
ولی تا این لحظه اقدام عملی از سوی آن ها برای اثبات حسن 
نیت شان به عمل نیامده است. وزیر خارجه کشورمان تصریح 
کرد: ما در مجموع به مذاکرات وین تا اینجا خوش بین 
هستیم و امیدواریم اندک موضوعات حساس و مهم باقی 
مانده با واقع نگری طرف های غربی به نتیجه برسد و ما به این 
نتیجه برسیم که طرف های مقابل به بازگشت به تعهداتشان 

ذیل توافق ۲۰۱۵ پایبند خواهند ماند. 
 رایزنی های برجامی 

مذاکرات دو جانبه و رایزنی های برجامی طی دیروز و 
روز های گذشته نیز ادامه داشته است. در همین راستا روز 
گذشته علی باقری، مذاکره کننده ارشد کشورمان و انریکه 
مورا هماهنگ کننده گفت وگوها در وین با یکدیگر دیدار و 
گفت وگو کردند. طبق گزارش رسانه ها صبح دیروز و روزهای 
گذشته نیز جلسات دوجانبه مشابهی برگزار شده بود. جلسات 
و رایزنی های فشرده کارشناسی هم دیروز و هم چند روز 
گذشته در جریان بوده است. از سوی دیگر نماینده روسیه در 
سازمان های بین المللی واقع در وین از دیدار خود با روسای 
هیات های سه کشور اروپایی در مذاکرات وین بر سر احیای 
برجام خبر داد. میخائیل اولیانوف در توییتی نوشت: در مرحله 
نهایی مذاکرات وین رایزنی های شدید در فرمت های مختلف 
انجام می گیرد. عصر دیروز دیدار پرثمر و منظمی با همتایان از 
تروئیکای اروپایی داشتم. نماینده ویژه آمریکا در امور ایران در 
توییتی خواستار آزادی زندانیان آمریکایی در ایران شد. رابرت 
مالی در توییتی نوشت: شش سال پیش دولت ایران باقر نمازی 
را دستگیر کرد. آنها همچنان نیز به وی اجازه خروج از کشور را 
نمی دهند. آنها می توانند نمازی ها، عماد شرقی، مراد طاهباز و 
دیگر زندانیانی آمریکایی و خارجی که به طور ناعادلانه زندانی 
شده اند را آزاد کنند و باید این کار را انجام بدهند. همچنین 
سخنگوی کاخ سفید در خصوص احتمال توافق در وین و 
احتمال آزادی زندانیان اظهار داشت: رابرت مالی نماینده 
ویژه آمریکا در امور ایران تاکید کرده است، »تصور بازگشت به 
توافق برای ما بسیار سخت است، در حالی که چهار آمریکایی 
بی گناه و بقیه در ایران گروگان گرفته شده اند.« بازگرداندن 
زندانیان به خانه واقعا فوریت دارد و ما می خواهیم به زودی حل 
و فصل شود. اما این گفت وگوها از کانال جدایی انجام می شود. 
جن ساکی درباره احتمال رسیدن به توافق در چند روز آینده 
گفت: ما پیشرفت قابل توجهی داشته ایم و این پیشرفت ادامه 
دارد. تا زمانی که درباره همه چیز توافق نشود، بر سر هیچ چیز 
توافق نخواهد شد. بنابراین، تا آن موقع نمی خواهم ارزیابی 
خوش بیانه ای به شما ارائه بدهم. اما مسلما خوب است که 
پیش رفت چشمگیری انجام شده. اگر ایران جدیت نشان 
دهد، ما بر این باوریم که می توانیم و باید در زمینه بازگشتی 

دوجانبه به اجرای کامل برجام، به تفاهم برسیم.

سـرمقالـــه

ساده ترین سوال آن است که برخی مجموعه ها چه مشکلی 
با اینترنت دارند که می خواهند سرعت آن را کاهش دهند، 
پهنای باند را کاهش دهند و امکان دسترسی و پیام رسانی از 
طریق اینترنت و شبکه های اجتماعی را محدود تر از آنچه که 
امروز است، سازند. پاسخ این سوال روشن است. برای نخستین 
بار در ایران می توان گفت که انحصار اطلاع رسانی و خبر رسانی 
از دست برخی خارج شده و رقیب بسیار جدی پیدا شده است. 
واقعیت امر بر آن است که اگر از یک مقاطع کوتاهی صرف نظر 
نماییم از زمان مدرنیته و انقلاب مشروطه به این سو در حقیقت 
انحصار خبر رسانی، آگاهی بخشی و اطلاع رسانی مطلقا در دست 
حکومت بوده است. چه قبل و چه پس از انقلاب آنها بوده اند که 
آنچه را که می خواستند در معرض اطلاع قرار بگیرد و آنچه را که 
نمی خواستند صحبتی درباره آن نشده است. اما فضای مجازی یک 
تحول و زلزله واقعی در ایران به وجود آورد و برای نخستین باراین 
برخی دستگاه ها نیستند که آنچه را که مردم از آن علم و آگاهی 
پیدا می کنند را کنترل نمایند. حاجت به گفتن نیست که بسیاری 
از آنچه که در فضای مجازی از طریق اینترنت پخش می شود با 
آنچه برخی در داخل می گویند تفاوتی هایی است. بنابراین عده ای 
نمی خواهند که دیگران علم و اطلاعی از آنها پیدا کنند. مساله 
دیگری که به وجود آمده آن است که این فقط مسائل سیاسی 
و اجتماعی نبوده که در ایران بوده بلکه اقتصاد هم در سپهر 
مدرنیته تا به امروز در انحصار مسئولان دولتی بوده است. اما برای 
نخستین بار در فضای مجازی و از طریق شبکه اینترنت اشخاص و 
کارآفرین ها می توانند بدون آنکه مشکلی داشته باشند بدون آنکه 
تعیین و تکلیف بشوند فعالیت اقتصادی داشته باشند. لذا از این 
بابت نیز فضای جدیدی در شرف تکوین است. مجموعه اینها باعث 
شده که برخی به طور جدی به فکر محدودیت اینترنت و بریدن 
پر و بال های آن بیفتند. اگرچه که اسم آن را صیانت و در حقیقت 
پاسداری از حقوق مردم بگذارند. اما کیست که نداند این مساله 
نه تنها صیانت نیست بلکه به حقوق مردم نیز زیان می رساند. چرا 
که مردم از طریق فضای مجازی به اطلاعات و دانش های دیگری 
دست پیدا می کنند. اینکه چرا اینترنت در کشورهای دیگر 
مشکلی به بار نیاورده به واسطه این امر است که در کشورهای 
دیگر اطلاع رسانی و خبر رسانی فقط در چارچوب اختیارات دولتی 
نبوده و حتی در کشوری مثل ترکیه جدا از خبر رسانی حکومتی 
یک دو جین تلویزیون های خصوصی یا نمایندگی شبکه های 
بین المللی نیز وجود دارد. اما در ایران هرچه بوده صداو سیما 
بوده و برای نخستین بار است که صدا وسیما رقیبی جدی به نام 
فضای مجازی پیدا کرده است. از طرف دیگر اینکه کمیسیون طرح 
صیانت و رئیس آن کاملا ثابت بر عزم خود برای تصویب و اجرای 
این طرح هستند نشان از نگاه حداقلی آنهاست که با نگاه اکثریت 
جامعه در تضاد است. در حالی که نمایندگان وکلای ملت هستند 
و باید به وکلای خود خدمت رسانی کنند نه بر مبنای تفکرات و 

منویات شخصی و جریانی خود.

مشکلی که با اینترنت دارند؟!

صادق زیبا کلام 
استاد دانشگاه

 نقش دستگاه قضائی
 در تامین امنیت مردم 

فضای مجازی به صورت 
لحظه ای پایش شود

معاون حقوقی و امور مجلس قوه قضائیه 
گفت: مردم به امنیت، عدالت، رفاه و توسعه 
نیاز دارند و دستگاه قضائی بی گمان در این 
زمینه نقش دارد. حجت الاسلام نورا... 
اختتامیه جشنواره شهید  در  قدرتی 
بهشتی گفت: پژوهش و علم ذاتاً ارزش 
دارد و باید به این مسئله توجه کرد. مردم و 
کشوری که ارزش و جایگاه برای علم حتی 
علم دنیوی صرف را قائل نیستند، قطعاً 
به رشد کافی نخواهند رسید. وی یادآور 
شد: قبل از انقلاب با آن همه سرمایه و 
امکاناتی که وجود داشت، کشور ما عقب 
ماندگی های زیادی داشت و از برکات 
پیروزی انقلاب اسلامی، توجه ویژه به 
علم و دانش است و شاهد رشد کمی 
پژوهشگران و دانشجویان هستیم که از 
نشانه های ارزشمند است. یکی از افراد 
تأثیر گذار در این مسیر، شهید بهشتی 
بود و دشمن هم امثال شهید بهشتی را به 
خوبی می شناخت که اگر با جایگاه علمی 
که داشتند در جامعه بمانند و ارزش های 
خود را ترویج دهند چه اتفاقاتی خواهد 

افتاد. 

 مراسم تکریم و معارفه مدیرعامل 
سابق و جدید شرکت ملی پست ایران 
و دستیار وزیر در امور ارتباطات مردمی 
به همراه معارفه مشاور وزیر در امور 
راهبردی و بین الملل، با حضور وزیر 
ارتباطات و مدیران و معاونین این 
وزارتخانه برگزار شد. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات با بیان اینکه حرف 
مردم در این حوزه باید شنیده شود، 
شبکه های  و  مجازی  فضای  گفت: 
لحظه ای  صورت  به  باید  اجتماعی 
پایش شود تا مسائل و مشکلات مردم 
سریعا پاسخ داده و حل شود. عیسی 
زارع پور وزیر ارتباطات در این مراسم 
با اشاره به اهمیت کار ارتباط با مردم در 
دستگاه های دولتی، گفت: ما خدمتگزار 
مردم هستیم و در دین مبین اسلام نیز بر 
گره گشایی و حل مشکلات مردم بسیار 
توصیه شده است و باید در حد توان 
برای حل مشکلات مردم تلاش کنیم. 
وی با اشاره به اینکه گره گشایی از کار 
مردم بسیار مهم است به پایش لحظه ای 
شبکه های اجتماعی برای شنیده شدن 

و رفع مشکلات مردم تاکید کرد. 

آرمان ملی: رئیس جمهور در بازگشت 
از سفر دو روزه به قطر درباره دستاوردهای 
این سفر گفت: این سفر در راستای سیاست 
همسایگی با دو هدف عمده »افزایش اعتماد 
متقابل و همکاری با همسایگان« و »سهم 
ایران در اقتصاد و تجارت منطقه« انجام شد. 
سید ابراهیم رئیسی با اشاره به دیدارهای خود 
با سران کشور قطر، خاطر نشان کرد: در این 
دیدارها مسائل دوجانبه، تجاری، اقتصادی، 
انرژی، فرهنگی و به ویژه سرمایه گذاری مورد 
بررسَی و بحث قرار گرفت. وی تصریح کرد: 
۱۴توافق نامه به امضا رسید که باید اجرایی 
شود و از طرف همکاران من در دولت پیگیری 
شود و مسئولین عالی قطری را هم آقای 
امیر قطر موظف کردند که سریعاً کارهای 
اجرایی این موافقتنامه ها و تفاهم نامه ها 
دنبال شود. رئیس جمهور ضمن اشاره به 
نشست خود با فعالان اقتصادی در کشور 
قطر گفت: فعالان اقتصادی بسیار تمایل 
برای کار اقتصادی، تجاری و سرمایه گذاری 
در ایران داشتند. آیت ا... رئیسی با تاکید بر 
اینکه تاسیس دفتر تجاری ایران در قطر باید 
با سرعت ایجاد شود، خاطر نشان کرد: رفع 
موانع گمرکی و مجوزهای کسب و کار مطرح 

و قرار شد از طریق وزیر صمت در کشور ما و 
وزیر صنعت قطر که هر دو در جلسه حضور 
داشتند اقداماتی نسبت به رفع موانع تجاری 
و اقتصادی و سرمایه گذاری بین دو کشور 
سریعا انجام گیرد. رئیس هیأت دولت با اشاره 
به دیدارهای خود در حاشیه مجمع سران 
کشورهای صادرکننده گاز گفت: مسائل 
دوجانبه بین ما و همکاری هایی که می تواند 
در سطح منطقه و بین المللی صورت بگیرد 
مورد بحث قرار گرفت. رئیس جمهور با تاکید 
بر جایگاه مجمع سران کشورهای صادرکننده 
گاز و مصوبات این مجمع، اظهار داشت: در 
جهان موضوع انرژی و بحث گاز مساله محوری 
است که آنجا هم مورد توجه همه اعضای 
شرکت کننده قرار گرفت. آیت ا... رئیسی با 
ابراز امیدواری در مورد دیدارهای دو جانبه با 
سران کشورهای حاضر در مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز، بر پیگیری بحث های صورت 
گرفته تاکید کرد. رئیس جمهور تصریح کرد: 
باورم این است که گزارش های نوبه ای به 
مردم از کارهای انجام شده می تواند مردم 
عزیز را به نتایج این سفرها امیدوار کند. رئیس 
جمهو روز چهارشنبه در دیدار »بدر بن حمد 
البوسعیدی« وزیر امور خارجه عمان با تشکر 

از دعوت رسمی سلطان عمان برای سفر وی 
به این کشور، گفت: بدون تردید این تعاملات 
می تواند در تحکیم روابط دو کشور و حل 
مسائل منطقه ای و بین المللی مؤثر باشد. 
سید ابراهیم رئیسی با اشاره به اینکه مواضع 
دولت عمان مواضعی خوب و متین بوده است 
و تفاوت قابل توجهی با رفتار برخی کشورهای 
منطقه دارد، خاطر نشان کرد: توجه عمان به 
فلسطین و یمن و مسائل منطقه قابل توجه 
است. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه در نگاه 
دولت عمان توجه به امنیت منطقه، جهان 
اسلام و مظلومین غرب آسیا وجود دارد، 
بیان داشت: مناسبات ما با عمان مناسبات 
خوبی است اما در حوزه مسائل اقتصادی و 
تجاری زمینه توسعه بیشتری وجود دارد و 
ظرفیت های قابل توجه هر دو کشور می تواند 
در رشد روابط اقتصادی و تجاری به کار گرفته 
شود. رئیسی همچنین با دعوت از سلطان 
عمان برای سفر به تهران، تأکید کرد: اراده و 
سیاست ما در جمهوری اسلامی ایران توسعه 
همکاری با کشورهای دوست به ویژه عمان 
است. همچنین رئیس جمهور در جلسه هیات 
دولت با اشاره به فرصت مغتنم معنوی در 
ماه های مبارک رجب، شعبان و رمضان تاکید 

کرد : مردم نباید در ادارات سردرگم باشند و 
کارکنان با »مردم داری« و »اخلاق حرفه ای« 
به مشکلات مراجعین رسیدگی کنند. رئیسی 
در همین زمینه افزود : سازمان اداری و 
استخدامی باید ساز وکار اصلاح مشکلات 
اداری را بیابد و برای اصلاح آن اقدام نماید. 
رئیس جمهور ادامه داد: برای شفافیت و 
نظارت بر سلامت اداری، ضروری است ارائه 
خدمات دولتی بر بستر فناوری اطلاعات با 
جدیت دنبال شود. رئیسی با اشاره به سیاست 
دولت برای ارائه اینترنت با کیفیت و پرسرعت 
خاطر نشان کرد : وزارت ارتباطات مکلف 
است زیرساخت لازم را برای استفاده مردم 
از مزایای اینترنت امن، با کیفیت و پرسرعت 
فراهم کند. رئیس جمهور در بخش دیگری از 
سخنان خود به اهمیت درختکاری اشاره و 
بر ضرورت توسعه فضای سبز و حفاظت از 
محیط زیست با استفاده از شیوه های علمی 
تاکید کرد. رئیسی اجرای مصوبات شورای 
عالی ایرانیان را مهم برشمرد و اظهار داشت: 
یکی از وظایف مهم شورای عالی ایرانیان 
تسهیل در سرمایه گذاری و جذب سرمایه 
ایرانیان مقیم خارج است و تضمین اصل و 

سود سرمایه الزامی است.

رئیس جمهوری در جلسه هیات دولت::   

  اينترنت پرسرعت در اختيار مردم قرار گيرد
 ۱۴ توافق نامه با قطر به امضا رسید که باید اجرایی شود

ما را میان بادیه باران گرفته است
ادامه از صفحه یک/  در فضای مجازی و با بودن برخی 
پلتفرم ها اندک علاقه مندان برجا مانده در حوزه داستان و 
شعر ادبیات را گرد هم آوردیم، تا چراغ مان نیم سوز روشن 
بماند، غرق در بدهی شدیم اما به امید روشنای فردا در این 
گرداب راندیم. روز سه شنبه ۱۸نماینده رای به طرحی 
دادند. طرحی که بیشتر صیانت از دلواپسان از فضای 
مجازی است تا خیل میلیونی آنان که در این فضا کسب 
و کار می کنند، اطلاع رسانی می کنند و اگر در گوشه یی از 
مملکت ظلمی دیدند، اگر سیلی ناحقی برگونه ی مظلومی 
فرود آمد در خروش آیند. طرح صیانت از فضای مجازی 
بیشتر به تنبیه کاربران میلیونی این فضا شبیه است. 
کاربرانی که بر خلاف نظر اهمیت عمل می کنند. کاربرانی 
که اقلیت را برنمی گزینند. با این طرح ما نمی مانیم ما 
که صورت نه به سیلی که به خون سرخ نگه داشته ایم تا 
همچنان داستان و شعر و گفت وگو نیم بسمل بماند. ما 
تمام می شویم ما که جز از حافظ و سعدی و نیما و سهراب 
نگفته ایم. ما که زنده به همین فضای مجازی هستیم. به 
همین چند علاقه مند به شعر و داستان. باقی چند میلیون 
شغلی که از صفحات مجازی شان نان به خانه می برند، به 
ورطه ی نابودی خواهند افتاد. حکایت ما خیل میلیونی با 
این هیجده نفر اعضای کمیسیون صیانت بازتاب این بیت 

صائب تبریزی ست: 
از دست رستخیز حوادث کجا رویم؟

ما را میان بادیه باران گرفته است

دیدگـــاه

ایران قبل و بعد از اسلام 
فرقی ندارد

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی درباره اهمیت توجه به 
میــراث فرهنگــی گـــــفت: برخی 
تقسیم بندی های ملی و جهانی که 
انجام شده است، به دلیل اختصاص 
سهمیه یونسکو برای ثبت آثار تاریخی 
کشور ها است. از نظر ما بسیاری از 
پایگاه های ملی مان چیزی کمتر از 
پایگاه های جهانی ندارند. بسیاری 
از پایگاه هایی که مدیریت می کنید 
ارزش ثبت جهانی دارند، همه جزو 
حوزه تمدنی ما است و ما وظیفه معرفی 
 ... آن ها را به جهانیان داریم. عزت ا
ضرغامی با بیان این که دوگانه ایرانی 
و اسلامی نداریم و قبل از اسلام و بعد 
از اسلام فرقی ندارد، از این که علاقه 
دارد راهنمای اماکن تاریخی شود، 
سخن گفت و برای سونامی احتمالی 
گردشگری در نوروز آماده باش داد. او 
همچنین از اعزام ماموران پنهانی برای 
ارزیابی خوش اخلاقی نیرو های اماکن 
تاریخی و موزه ها با مردم در نوروز خبر 
داد. او گفت: میراث فرهنگی ملموس 
یک زمینه است. آنچه اهمیت دارد 
میراث ناملموس است، همین جمله 
گفتار نیک، پندار نیک و کردار نیک 
بسیار مهم است و تفسیر آیاتی از قرآن 

کریم نیز بیانگر همین حرف است.

آذر  مطهره شفیعی:  ملی:  آرمان 
منصوری، دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران 
اسلامی در نامه ای به احمد وحیدی، وزیر 
کشور برای تجمعی در اعتراض به طرح 
صیانت از حقوق کاربران فضای مجازی 
درخواست مجوز کرد. ایسنا نوشت؛ در این 
نامه آمده است: »مجددا درخواست این 
حزب مبنی بر برگزاری تجمع اعتراضی 
وفق اصل ۲۷ قانون اساسی و بند خ ماده 
۱۳ قانون احزاب را مقابل مجلس شورای 
اسلامی به اطلاع می رساند. انتظار این است 
استفاده از این روش ها و راهکارهای قانونی 
و مدنی را موضوعی ضد امنیتی تلقی نکرده 
و تمهیدات لازم برای بیان بدون تنش آنها 
در فضای آرام و امن پیش بینی شود.« متن 
نامه دبیرکل حزب اتحاد به وزیر کشور به 
شرح زیر است: به نام خدا، جناب آقای 
احمد وحیدی وزیر محترم کشورسلام 
مورخ   ۲۳۹ شماره  نامه  پیرو   علیکم؛ 
علی  دکتر  آقای  جناب   ۱۴۰۰ /۵ /  ۹
شکوری راد، دبیرکل سابق حزب اتحاد 
ملت به وزیر وقت کشور، جناب آقای 
رحمانی فضلی مبنی بر برگزاری تجمع 

اعتراضی نسبت به طرح مجلس یازدهم که 
صیانت از حقوق کاربران مجازی نامگذاری 
شده است، و در تاریخ ۱۰ /۵/ ۱۴۰۰ به 
شماره ۸۴۸۶۵۷۰۳ در دبیرخانه وزارت 
کشور به ثبت رسیده است و همان طور 
که مستحضرید پس از تصویب کلیات 
آن در کمیسیون مشترک مورخ سوم 
اسفند ۱۴۰۰، موجی از خشم و اعتراض 
اقشار و گروه های اجتماعی را برانگیخته 
است، مجددا درخواست این حزب مبنی 
بر برگزاری تجمع اعتراضی وفق اصل ۲۷ 
قانون اساسی و بند خ ماده ۱۳ قانون احزاب 
را مقابل مجلس شورای اسلامی به اطلاع 
می رساند. انتظار این است استفاده از این 
روش ها و راهکارهای قانونی و مدنی را 
موضوعی ضد امنیتی تلقی نکرده و تمهیدات 
لازم برای بیان بدون تنش آنها در فضای 
آرام و امن پیش بینی شود. آذر منصوری 

۴اسفند ۱۴۰۰«
 صدور مجوز بر اساس قانون 

بر اساس اصل ۲۷ قانون اساسی »تشکیل 
اجتماعات و راهپیمایی ها، بدون حمل سلاح، 
به شرط آن که مخل به مبانی اسلام نباشد 

آزاد است.« مردم حق دارند بر اساس متن 
قانون اساسی تجمع قانونی انجام دهند از 
این رو نهادی که باید این اصل را اجرا کند و 
مجوز قانونی برای تجمع مردم دهد، وزارت 
کشور و اداره کل سیاسی این وزارتخانه 
است. پانا نوشت؛ هفتم خرداد سال ۹۷ بود 
که بهرام سرمست، مدیرکل وقت سیاسی 
وزارت کشور خبر از تصویب مصوبه برای 
تعیین مکان های خاص جهت برگزاری 
تجمعات قانونی در تهران، مراکز استان ها 
و شهرهای کشور داده بود. مصوبه ای که 
بعد از تصویب در دولت و مجلس به صورت 
قانونی درآمد، ولی دیوان عدالت اداری در 
بررسی های خودش اعلام کرد که این مصوبه 
مغایر با اصل قانون اساسی است و باید ابطال 
شود. دیوان در حکم خودش به این موضوع 
اشاره دارد که ماده ۱۱ قانون نحوه فعالیت 
احـزاب و گروه های سیاسی مصوب چهارم 
بهمن سال ۹۴ وظایف و اختیارات تجمعات 
را به کمیسیون احـزاب موضوع مـاده ۱۰ 
داده است و اقدام دولت باطل خواهد بود. 
۳۰ آذر سال جاری هم رئیس کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراهای مجلس شورای 

اسلامی، گفت: طرح نحوه تشکیل تجمعات 
و برگزاری راهپیمایی ها به دنبال تبیین 
چارچوب و ضوابط تبیین اصل بیست و هفتم 
قانون اساسی است. محمدصالح جوکار 
در گفت وگویی با اشاره به تهیه طرح نحوه 
تشکیل تجمعات و برگزاری راهپیمایی ها، 
گفت: بحث تجمعات باید نظام مند شده 
و ضوابط برای اخذ مجوز جهت برگزاری 
راهپیمایی تبیین شود. رئیس کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراها افزود: در اصل 
۲۷ قانون اساسی آمده که تشکیل اجتماعات 
و راهپیمایی ها، بدون حمل سلاح، به شرط 
آنکه مخل به مبانی اسلام نباشد آزاد است 
اما تاکنون قانونی برای آن نوشته نشده 
بود. جوکار ادامه داد: این طرح به دنبال 
تبیین چارچوب و ضوابط برای درخواست 
تجمع و اخذ مجوز آن براساس اصل ۲۷ 
قانون اساسی است تا تجمعات و برگزاری 
راهپیمایی ها، قانونمند شوند. جوکار بیان 
کرد: در این طرح محل برگزاری تجمعات، 
چگونگی چارچوب شعارها، مدت زمان، 
اهداف، اقدامات مشخص شده است بنابراین 
در صورت تصویب این طرح، نظام خوبی 
در بحث اعتراضات و راهپیمایی ها خواهیم 
داشت. بهتر است تجمعات محدوده زمانی 
خاص داشته باشند همچنین مکانی برای 

این کار در نظر گرفته شود.

دبیرکل حزب اتحاد ملت به وزیر کشورنامه نوشت؛ 

درخواست مجوز تجمع اعتراضی به طرح صیانت


